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SLAGELSE 
KOMMUNE 

1. Valg af ordstyrer. 

Først Anne Bjergvang efterfulgt af Pernille Ivalo Frandsen. 

Side2/11 

2. Bemærkninger til sidste referat. 

Ingen 

3. Bemærkninger til dagsordenen. 

Ingen 

4. Udviklingen af naturen i de kommunale skove. 

Oplæg fra DN og evt. med supplerende bemærkninger fra forvaltningen. 

Ib Larsen 

Der er lavet en grundig rapport – det er et betydende dokument. Der er for-
slag til, at skovene over 50 år udlægges som urørte. Eksotiske arter er be-
skrevet. Rapporten anbefaler at ahorn bliver fældet. Der er opmålt dødt ved 
også. 

Lise Grove Andersen 

Kommer rapporten på hjemmesiden? 

Anni Nasheel Lauge Gill 

Ja. 

Knud Larsen 

Minder om, at Naturforum er blevet lovet inddragelse. 

Anni Nasheel Lauge Gill 

Ja, absolut. Naturforum vil blive inddraget ved et kommende møde. Fagud-
valget skal sige ok til, at der bliver lavet en skovhandlingsplan. Vi skal se på 
fortidsminder, rekreativ områder, med lommer af urørt skov. Skovhandlepla-
nen vil være til vedtagelse omkring kommunalvalget. Naturforum vil blive 
hørt af den skovansvarlige. 

Jørgen Sandby Nielsen 

Urørt skov er et underligt begreb. Ahorn må gerne tages ud –da arten er 
ødelæggende for de fremtidige skove. Man skal se på økonomien i skoven. 

Anni Nasheel Lauge Gill 

Det lægges op politisk. 
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KOMMUNE 

Anne Bjergvang 

I forhold til inddragelse af Naturforum kan der så ske udfordringer med tids-
planen? 

Side3/11 

Knud Larsen 

Er der en skitse for forløbet? 

Anni Nasheel Lauge Gill 

Der vil blive arrangeret en temadag snart. 

Michael Neergaard 

Der har på Valdemarskilde være et kursus for tyve nyslåede skovejere, om 
hvordan laver man ny skov. Hvad skal kommunens skove levere – ved politi-
kerne det. Der er kommet en ny inspirerende bog – ”Forvaltning af biodiver-
sitet af ny skov” 2020. Man skal gøre sig klart, hvad skoven skal levere, det 
er vigtigt at definere. 

Ib Larsen 

Biodiversitet er det vigtigste. 

Jørgen Sandby Nielsen 

Det er en god ide at lægge en strategi for nyplantet skov fra start. 

Bo Gabe 

Suserup Skov er spændende urørt skov – kan anbefale at gå en tur i den. 

Bjarne Hansen 

Vi har på et tidligere møde været derude. 

Jørgen Sandby Nielsen 

Ulfhale Skov er også spændende. 

5. Den kommende kommuneplan og sikringen af natur og landskab. 

Oplæg fra DN og supplement fra forvaltningen. Debat. 

Ib Larsen 

Der er komme en lokalplananmodning om solcelleanlæg på 110 ha. Solcelle-
anlæg ligner det rene klondike. Der er som om, at dem der kommer først får 
lov. Der skal være mere styring fra kommunens side. 

Pernille Ivalo Frandsen 

Der er politisk drøftet en plan for solcelleanlæg. Den nye plan er en be-
grænsning i forhold til nu. Politisk er vi opmærksomme på, at anlæggene 
kan være store. 
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Anne Bjergvang 

Vi har drøftet, at der kan være store påvirkninger. 

Side4/11 Pernille Ivalo Frandsen 

Planerne skal i gennem udvalget. 

Ib Larsen 

Hvis de bliver plasket op hist og pist, så er det grimt. Sørg for at få lavet en 
fornuftigt plan. 

Pernille Ivalo Frandsen 

Vi har drøftet det intenst. Solcelleanlæg kan se forskelligt ud fra sted til sted. 
Nogle steder kan de stå tæt andre steder ikke. Det afhænger af terrænet. Vi 
vil tage stilling fra gang til gang. 

Ib Larsen 

Solcellerne ved St. Frederikslund er slået op på biodiversitet. Der kommer 
ikke så meget biodiversitet, da græsning med får giver græsplæne. Det skal 
ikke maskeres. Det giver ikke noget på biodiversiteten. 

Anne Bjergvang 

Vi har gjort et forsøg på at lave en udpegning. Der kommer mange ansøg-
ninger i planafdelingen. Energiselskaberne betaler sig ind og laver fremtidige 
aftale – det kan afkoble høringer. 

Bo Gabe 

Vi har set meget på landskabet i Slagelse Kommune. Vi har Landskabskarak-
teranalysen, som ligger under kommuneplanen. 

Jørgen Sandby Nielsen 

Udpegningerne påvirker jordpriserne. 

Ole Petersen 

Solceller – er der en øvre begrænsning af kvadratmeter og energimængde? 

Pernille Ivalo Frandsen 

Den nye plan er mere begrænsende end i forvejen, og vi vil tage stilling fra 
plan til plan. 

Anne Bjergvang 

Der bliver et naturligt maksimum, når anlæggene er udbyggede – men det 
er først til mølle. 
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Bjarne Hansen 

Solceller og vindmølle står i vejen for fremtidig energiform, som atomkraft. 
Når solen ikke skinner og vinden ikke blæser, så skal vi importere, når det er 

Side5/11 omvendt, så produceres der for meget. 

Ole Petersen 

Der er søkabler landene i mellem, som sikrer leverancen 

Pernille Ivalo Frandsen 

Bid mærke i, at i det nye oplæg, er der en begrænsning i forhold hvad vi har 
nu. 

6. Kort orientering om natur- og vandløbsprojekter undervejs i 2021. 

Knud gennemgår. Oplæg sendes ud. 

Anne Bjergvang 

Af 137 km vandløb er det kun 10 %, der har det godt. 

Bjarne Hansen 

Hvornår sker der noget med Tude Å? 

Bo Gabe 

Udfordringen er at projektet er kørt lang tid, hvor projektet er mødt med nye 
krav. Man kunne ikke afvise, at det havde negativ på virkning fiskemålsæt-
ningen. Vi mener, at der i den sammenhæng er fundet en løsning, der kan 
tilgodese det. Vandstanden kan i nogle situationer stige med seks cm bag 
slusen og lodsejerne har nogle dyrkningsmæssige interesser i den forbin-
delse og sommerhusejere er bange for oversvømmelser. Der er mange inte-
resser, måske er løsningen tæt på. 

Ole Petersen 

Det har ikke så meget med vandløb at gøre. Men der er en havplan i høring, 
som blandt handler om kystbeskyttelsesprojekter. 

Pernille Ivalo Frandsen 

Vi har højvandsikringsprojekter i gang i Kobæk, Skælskør, Korsør og Hals-
skov. 

Ole Petersen 

Der er 13 områder til havs. 

Jørgen Sandby Nielsen 

Vi har fået tilsagn om multifunktionel jordfordeling ved Nordskoven – projek-
tet er i gang, hvor en række delprojekter allerede er i sat gang. 



 

 

 
   

  

 
  

            
        
             

     
 

          
        

     
 
 

  

 

 
 

            
     

 
        

 
   

           
 

  

         
 

  

         
 

 

            
 

 
 

 
 

 

               
  

 
 
 

SLAGELSE 
KOMMUNE 7. Orientering om Biodiversitet: Logo, grøftekanter, grønne områder, 

Vild Kommune. Læs evt. på www.slagelse.dk/biodiversitet 
Side6/11 

Knud Larsen 

Vi har fået lavet et logo, som viser femplettet køllesværmer siddende på en 
af larvernes foretrukne foderplanter: almindelig kællingetand. Logoet vil bli-
ver set på steder, hvor vi i fremtiden har lavet en indsats for biodiversitet i 
fx parkerne eller i grøftekanterne. 

Biodiversitet indgår i vores bæredygtighedsstrategi og vi er tilmeldt Vild 
Kommune-konkurrencen. Der er ved at blive fundet en ressourceperson, 
som skal drive denne indsats. 

8. 100.000 kr. puljen. Status angående turhæfter, plantefrø, buske, 

insekthoteller, plakater. 

Knud Larsen 

Oplev naturen - 8 hæfter – er under udarbejdelse. Det kræver noget grafisk 
opsætning, som tager noget tid. 

Forhåbentlig bliver plantefrøene klar torsdag i næste uge. 

Lise Grove Andersen 

Er det angivet på poserne – hvilken jordart, der skal sås i? 

Bjarne Hansen 

Blandingen er med forskellige arter, som trives på forskellige jordtyper. 

Anne Bjergvang 

Uddeling sker på bibliotekerne i Korsør, Skælskør og Slagelse. 

Ole Petersen 

Er der en pasningsvejledning, som får de enårige og toårige til at komme 
igen? 

Bjarne Hansen 

Ja. 

Knud Larsen 

Buske til fugle og insekter. På sidste møde aftalte vi, at det skulle være et 
efterårsprojekt. 

www.slagelse.dk/biodiversitet
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Ole Petersen 

Jeg fik to tilbud – det billigste var fra en polsk planteskole igennem dansk 
forhandler. Men det løb ud i sandet. Vi har et konkret tilbud fra en Fynsk 

Side7/11 planteskole, men det er dyrere. Men det må vi så tage. 

Knud Larsen 

Hvem vil afsøge markedet i forhold til insekthoteller og humlebibo? 

Lise Grove Andersen 

De er meget dekorative – et tagselvbord for edderkopper – de virker ikke 
rigtig til sommerfugle. Et lille bo til sommerfugle er huller i gamle stammer. 

Bjarne Hansen 

Levende hegn er gode levesteder for humlebier. Man kan også lægge halm-
baller ud. De første to til fire år går der mus i dem, men så kommer brum-
basserne. Kompostbunker er også gode 

Anne Bjergvang 

Jeg vil gerne undersøge priser på humlebibo. 

Pernille Ivalo Frandsen 

Kommunikationen skal i højsædet. 

Michael Neergaard 

Danmarks Naturfredningsforening har en fin hjemmeside, hvor man kan 
hente inspiration. 

Ib Larsen 

Sommerfugleplakaterne vil blive sendt ud til skolerne inden sommerferien. 

9. Orientering om skarver og råger på Halsskov. 

Michael Marcher 

Som opfølgning på punktet fra sidste efterår, orienterer vi her om, hvad vi 
har til hensigt at gøre. Vi har fået flere henvendelser fra naboer og andre 
som bor i længere afstand fra lunden. De går både på kolonien af skarver og 
på kolonien af rågerne. Sidste år valgte kommunen at se tiden an. 

Vi er i landzone, og lunden fungerer som læskur for de græssende dyr om 
vinteren. Lunden består hovedsageligt at sitkagraner med enkelte birke-
træer. Siktagranerne er ramt af lus, så deres tilstand skyldes ikke, at der 
står meget vand derude, de vokser derimod på en sand/grusbanke. 

I dag blev løseligt talt ca. 70 til 80 skarvreder og ca. 30 rågereder. Der er 
således sket en forøgelse af antallet af reder i lunden siden sidste år. 



 

 

 
            

            
            
        

 
               

              
         

  
 

              
  

 
  

           
 

  

             
      

 
 

     
 

  

              
            

          
          
 

 
 

      
 

  

           
 

 
 

 
 

              
 

 

               
        

SLAGELSE 
KOMMUNE Når yngletiden er overstået, har vi til hensigt, at rydde træerne i midten af 

området. På den måde får vi lavet større afstand fra skarver til naboerne, 
Side8/11 samtidig med at vi får reduceret antallet af egnede redetræer. Antallet at re-

detræer, som rågerne bruger bliver også reduceret. 

Vi vil lade stammerne ligge som dødt ved, og så plante egetræer og skovfyr i 
kronerne på de fældede træer. På den måde bliver de nye træer ikke spist af 
råvildt mm. Endvidere vil få konverteret sitkagranerne til hjemmegørende 
arter. 

Vi vil også udgår at skulle løsne skud og skulle foretage årlige reguleringer af 
råger. 

Lise Grove Rasmussen 

Hvor vil de så flyve hen, når træerne ikke er der? 

Michael Marcher 

Det er ikke til at vide, men vi vil forsøge at imødekomme naboerne med en 
permanent løsning uden at skulle løsne skud. 

Ole Petersen 

Hvad er der galt i det? 

Michael Marcher 

Vi regulerer ikke skarverne med at skyde dem. Vi vil formentlig heller ikke få 
lov til det af Naturstyrelsen, da der kun gives tilladelse til regulering med 
baggrund i fiskeinteresser. Vi vil gøre afstanden mellem skarver og naboerne 
større på denne måde. Vi søger en permanent løsning, fremfor årlige regule-
ringer. 

Bjarne Hansen 

Råger bliver skudt ovre hos mig. 

Ib Larsen 

Når det skal være, så er det en fornuftig løsning med fældningen. 

10. Kort om situationen på Lejodde, skiltning. 

Knud Larsen 

Der er sat nye skilte op, som angiver, hvor man ikke må færdes i yngletiden. 

Bjarne Hansen 

Vi har indtil videre i år måttet ringe til politiet to gange. Folk respekterer det 
ikke. Hvordan med slåning på kommunens del langs stendiget? 
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KOMMUNE Knud Larsen 

Det vil kræve en trappe, som skal godkendes af Kystdirektoratet. Det vil 
Side9/11 have lange udsigter. Og så taler vi om, at publikum skal gå ca. 150 m til-

bage for at komme på stisystemet igen. 

11. Opsamling: Kan regulering af ræv på golfbanen være et tiltag for 

at beskytte ynglefugle på Lejodde. 

Knud Larsen 

Jeg har netop haft en samtale med Kim Jepsen fra jagtforeningen, som oply-
ser, at der er indgået en aftale med golfbanen om regulering af ræv, - det 
har der hidtil ikke været. 

Ole Petersen 

Jægerrådet tager sig af reguleringen. Vi har et forslag om kunstig grav på 
kommunens areal, så vil vi kunne regulere der. 

Knud Larsen 

Kommunen kan forventes at være positivt over for regulering af ræv på egne 
arealer, nåt det har til formål at sikre væsentlige naturinteresser, som f.eks. 
på Lejodde. Men ræven er på den danske rødliste som ”Næsten truet”. Det 
betyder, at kommunen som udgangspunkt vil være tilbageholdende med re-
gulering af ræv, hvor der ikke er særskilte naturmæssige hensyn. 

Bjarne Hansen 

Der er talt 72 klyder og 12 – 15 par dværgterne. Jeg har tilladelse fra Natur-
styrelsen til regulering. Fuglene er væk på grund af strejfende ræv. 

Jørgen Sandby Nielsen 

Vi har været i et LIFE-projekt på Albuen ved Nakskov, hvor ræv er den stør-
ste trussel. Hvad vil det koste at lave et rævesikkert hegn på tværs af Le-
jodde? 

Bjarne Hansen 

Der vil blive meget dyrt og vanskeligt at vedligeholde? 

Jørgen Sandby Nielsen 

Det skulle være på tværs af Lejodde. 

Bjarne Hansen 

Det lyder interessant. 
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12. Status vedr. PFOS. 

Knud Larsen 
Side10/11 Der er foretaget mange analyser. Pt. er der tilsyneladende ikke fundet noget 

i grøntsager. Der er fundet noget i kødkvæget. I små mængder i fisk og re-
jer. Der skal foretages videre undersøgelser. Der fra frarådes at spise fisk fra 
noret. Mange spørgsmål er ikke besvarede endnu. 

Pernille Ivalo Frandsen 

Det bliver nok et landsdækkende problem. Måske kommer der en debat om 
slam på markerne. 

Ib Larsen 

Stoffet bruges mange steder 

Pernille Ivalo Frandsen 

Blandt andet i coating 

Knud Larsen 

Kommunens hjemmeside bliver opdateret løbende. Det er bedst at følge med 
her. 

13. Kort om ny skraldeordning. 

Pernille Ivalo Frandsen på vegne af Anne Bjergvang 

Der kommer en ekstra spand – inddeling er ikke klar endnu. 

14. Næste møde. 

Ifølge kommissoriet afholdes møderne på skift af medlemmerne to ad gan-
gen. 

Ole Petersen og Gert Jørgensen vil gene arrangere næste møde. 

Det kunne blive afholdt i røde pakhus i Skælskør. Det kunne komme på tale 
at besøge området ved RGS90, InterTerminals og Stigsnæsværket. 

15. Eventuelt. 

Ole Petersen 

Har Michael Neergaard fået svar fra kommunen om Studentersøen? 
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Spørgsmålet er bragt videre på ledelsesniveau af flere omgange, - der er 
Side11/11 endnu ikke taget stilling. 


